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La revista del municipalisme català

Pantà de Sau (Osona) el passat mes de març. Foto: ACN.
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Sant Romà de Sau
L’antic nucli de Sant Romà de Sau, a Vilanova de Sau 
(Osona), va quedar submergit pel pantà construït en-
tre 1947 i 1962 amb una capacitat per a 177 hm3. 
El poble, amb orígens que es remunten al segle X, 
tenia una església romànica que va patir reformes 
als segles XV i XVIII, de la qual avui només sobresurt 
el campanar, i unes quantes masies i cases, un molí 
i un pont de finals del segle XIV. El poble va arribar 
a tenir 1.138 habitants el 1857, però en el moment 
de l’abandonament en quedaven uns 300. Destaca 
el vell campanar de l’església, que emergeix de les 
aigües durant les èpoques de sequera, convertint-se 
en símbol emblemàtic de la memòria del poble des-
aparegut. De fet, segons l’Official World Record, és 
l’església més antiga del món que es conserva dreta 
dins l’aigua.
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FORMACIÓ

Vista general de Sant Romà de Sau amb el Ter en primer terme
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El passat 22 de maig, una delegació de l’ACM vam mante-
nir una reunió amb el conseller de la Presidència i el secreta-
ria de govern locals, per abordar una qüestió que fa massa 
temps que arrosseguem: el desequilibri financer dels consells 
comarcals. Va ser una trobada positiva, que encetem amb 
l’esperança que pugui representar un punt d’inflexió en la 
construcció d’un nou model de finançament local a Catalunya, 
més just, suficient i sostenible.

Fa anys que des del Fòrum Comarcal de l’ACM denunciem 
que els consells comarcals assumeixen serveis essencials i 
delegacions de competències sense disposar dels recursos 
adequats per fer-ho. Aquesta situació genera tensions estruc-
turals, limita la capacitat de planificació i afecta, inevitablement, 
la qualitat dels serveis que oferim a la ciutadania. I no podem 
permetre que aquesta sigui la normalitat.

Per això vam sol·licitar aquesta reunió. I per això vam portar da-
munt la taula propostes clares, recollides en la resolució apro-
vada per la nostra Assemblea el desembre passat a Martorell. 
Entre aquestes propostes, destaca la necessitat d’incrementar 
el Fons de Cooperació Local —amb una millora general del 
10%, i fins al 15 o 20% per als municipis més petits o amb 
dificultats especials— per garantir la continuïtat dels serveis 
públics i l’equitat territorial.

Celebrem que el Govern s’hagi compromès a donar una res-
posta a curt termini al dèficit financer dels consells comarcals. 
Però també sabem que la solució no pot ser només puntual: 
cal una reforma estructural. I aquesta ha d’anar acompanyada 
de mecanismes d’actualització anual, vinculats als costos re-
als dels serveis, i d’un marc legal clar per a les competències 
delegades.

Des de l’ACM reiterem la nostra mà estesa per continuar tre-
ballant conjuntament amb el Govern. Perquè només des del 
diàleg i el consens podrem avançar cap a un sistema de fi-
nançament local que garanteixi la plena igualtat d’oportunitats 
per a tots els ciutadans i ciutadanes, visquin on visquin.

Aquesta és una lluita que no comença ara. En els darrers anys, 
el Fòrum Comarcal ha liderat estudis, debats i accions per po-
sar fi a l’infrafinançament estructural. Però avui, més que mai, 
tenim l’oportunitat —i la responsabilitat— de convertir les pa-
raules en fets. Els consells comarcals no poden esperar més.

Meritxell Budó
Presidenta de l’ACM
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EDITORIAL

Per un finançament just i 
estructural dels consells 
comarcals

Imprès sobre Satimat Green.
L’ús d’aquest paper redueix l’impacte mediambiental en:

154 kg
d’escombraries

14 kg
de CO2

139 km
en un cotxe 
europeu 
estàndard

3.346 litres 
d’aigua

333 kwh
d’energia

251 kg
de fusta

www.acm.cat
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ACTUALITAT

L‘ACM i el departament de Presidència mantenen 
una trobada per trobar un model estable i just que 
resolgui el finançament dels consells comarcals
Una delegació de l’Associació Cata-
lana de Municipis (ACM), encapça-
lada per la seva presidenta, Meritxell 
Budó, el vicepresident primer, Jaume 
Oliveras, i la presidenta del Fòrum 
Comarcal de l’ACM, Sònia Gràcia, va 
participar el 22 de maig en una reunió 
amb el conseller de la Presidència, Al-
bert Dalmau, el secretari de Governs 
Locals, Xavier Amor, i el director gene-
ral d’administracions locals, Francesc 
Belver, per abordar la situació del fi-
nançament dels consells comarcals. 

La delegació de l’ACM havia sol·licitat 
la trobada amb el Govern per tractar 
la necessitat de corregir el desequilibri 
històric que pateixen els consells co-
marcals, els quals assumeixen serveis 
impropis i delegacions de competèn-
cies sense disposar del finançament 
adequat. La reunió va ser molt po-
sitiva i el Govern es va comprometre 
a trobar una solució a curt termini al 
dèficit financer dels ens comarcals. 
 
En aquest sentit, durant la reunió 
l’ACM va traslladar al Govern els diver-
sos punts inclosos en la Proposta de 
resolució aprovada per l’Assemblea 
de l’ACM del 10 de desembre de 2024 
a Martorell, que recull propostes con-
cretes per assolir un nou model de 
finançament local. Entre les propos-
tes, es destacava la millora del Fons 
de Cooperació Local per garantir la 
continuïtat dels serveis que ofereixen 
els consells comarcals, amb un in-
crement general del 10%, i superior 
(fins al 15 o 20%) per als municipis 
rurals o d’atenció especial i els con-
sells comarcals amb més dificultats. 
 
A la reunió també va participar una 
àmplia representació institucional de 
l’ACM: la presidenta Meritxell Budó; 
el vicepresident primer, Jaume Olive-
ras; la presidenta del Fòrum Comarcal 
i del Consell Comarcal del Gironès, 
Sònia Gràcia; els presidents dels con-

sells comarcals del Vallès Oriental i el 
Maresme, Emilio Cordero i Francesc 
Alemany; i la secretària general, Rosa 
Vestit. 

El Fòrum Comarcal de l’ACM, que 
agrupa els 41 consells comarcals de 
Catalunya, ha reivindicat durant anys 
un finançament just i suficient per co-
brir les despeses fixes i els serveis de-
legats essencials per als ajuntaments 
i per garantir serveis a la ciutadania, 
especialment als municipis més petits. 
 
La presidenta de l’ACM, Meritxell 
Budó, va remarcar la bona sintonia de 
la trobada, afirmant que “si millorem el 
finançament dels consells comarcals, 
garantim la plena igualtat d’oportunitats 
arreu del territori i que qualsevol ciu-
tadà, visqui on visqui, tingui accés als 
mateixos serveis públics de qualitat”. 
 
Per la seva banda, Sònia Gràcia, 
presidenta del Fòrum Comarcal i del 
Consell Comarcal del Gironès, va 
afirmar que “des del Fòrum Comar-
cal de l’ACM sempre hem reivindicat 
la necessitat d’un finançament es-
table, suficient i estructural per als 
consells comarcals. Només així po-

drem garantir la continuïtat dels ser-
veis essencials i assegurar l’equitat 
territorial que el país necessita”. 

En els darrers anys, el Fòrum Co-
marcal de l’ACM ha liderat diversos 
espais de debat, elaboració de pro-
postes i accions reivindicatives per 
posar fi a l’infrafinançament estruc-
tural dels ens comarcals. Entre les 
accions destacades hi va haver les 
aportacions a l’avantprojecte de la Llei 
de Governs Locals i de Finances Lo-
cals de Catalunya, l’elaboració d’una 
enquesta a inicis del 2023 sobre la 
situació financera dels consells co-
marcals i la publicació de mocions i 
resolucions amb propostes concretes. 
 
A través del Fòrum Comarcal, l’ACM 
sempre ha defensat la necessitat 
d’incrementar el Fons de Coope-
ració Local, establir mecanismes 
d’actualització anual segons els cos-
tos reals i garantir un marc legal esta-
ble per a les delegacions de compe-
tències. L’ACM va reiterar al Govern la 
seva voluntat de col·laborar per asso-
lir, mitjançant el diàleg i el consens, un 
sistema de finançament just i sosteni-
ble per a tots els ens locals.

La delegació de l’ACM (dreta) en la reunió amb els representants del departament de Presidència 
de la Generalitat de Catalunya (esquerra).
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ACTUALITAT

Reunió amb els grups de Junts i ERC al Congrés 
per defensar un nou model de finançament local
La presidenta de l’Associació Catalana de Municipis (ACM), 
Meritxell Budó, i el vicepresident, Jaume Oliveras, es van 
reunir durant aquest passat mes de maig al Congrés dels 
Diputats espanyol amb la portaveu de Junts per Catalunya, 
Míriam Nogueras, i la portaveu adjunta d’Esquerra Republi-
cana, Teresa Jordà.

L’objectiu de les trobades va ser traslladar als grups parla-
mentaris catalans un conjunt de demandes prioritàries en 
matèria de finançament local, amb la voluntat de reforçar el 
paper dels ajuntaments com a administració propera, garant 
de serveis essencials i amb autonomia política i financera.

Les propostes plantejades per l’ACM es van centrar en cinc 
eixos principals: actualitzar el càlcul de la Participació en 
els Tributs de l’Estat (PTE), flexibilitzar l’ús dels romanents i 
les regles fiscals, crear un mecanisme per condonar el deu-
te municipal, establir nous fons de compensació per cobrir 
despeses i pèrdues d’ingressos, i impulsar una reforma le-
gislativa que garanteixi la suficiència financera i l’autonomia 
local. 

La presidenta Meritxell Budó va destacar que “és impres-
cindible que els municipis comptin amb recursos suficients 
per atendre les necessitats de la ciutadania i que les regles 
fiscals no ofeguin la capacitat d’acció local”. 

En la mateixa línia, el vicepresident Jaume Oliveras va su-
bratllar la importància de “teixir aliances amb els grups 
parlamentaris per avançar en una agenda comuna que tiri 
endavant les propostes que hem plantejat”.

Meritxell Budó i Míriam Nogueras.

El 17 de juny celebrem la XXIX Assemblea de 
l‘ACM a Banyoles
El proper dimarts 17 de juny està con-
vocada la celebració de la XXIX  As-
semblea de l’Associació Catalana de 
Municipis. El màxim òrgan de l’entitat 
municipalista es reunirà en sessió or-
dinària a la ciutat de Banyoles. Con-
cretament, a l’Auditori de l’Ateneu (C/ 
de la Canal, 25), a partir de les 12 del 
migdia.

Tots els ens locals associats, és a dir, 
els alcaldes i alcaldesses dels 947 
municipis, els presidents i presiden-

tes dels 41 consells comar-
cals, els màxims representants 
de les 4 diputacions provin-
cials, i els representants de les 
EMD i Consorcis associats, es-
tan convocats a assistir-hi. La 
darrera assemblea es va celebrar el 10 
de desembre de 2024 a Martorell. Les 
inscripcions per assistir a l’Assemblea 
es poden fer a través de la web de 
l’ACM o del següent codi QR. Qui no 
pugui assistir-hi, pot delegar en un re-
gidor o regidora.

Inscriu-te a l’Assemblea a través 
d’aquest codi QR

Jaume Oliveras amb Teresa Jordà.
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Reclamem l’impuls de la concertació territorial 
amb garanties en una trobada amb el conseller 
d’Empresa i Treball
Una delegació institucional de l’Associació 
Catalana de Municipis (ACM), encapça-
lada per la presidenta i alcaldessa de la 
Garriga, Meritxell Budó, el vicepresident 
primer i alcalde del Masnou, Jaume Olive-
ras, i la secretària general, Rosa Vestit, es 
va reunir el 13 de maig amb el conseller 
d’Empresa i Treball, Miquel Sàmper. La 
trobada institucional va tenir lloc a la seu 
del Departament i va servir per debatre els 
principals reptes compartits en matèria de 
desenvolupament local i ocupació.

Des de l’ACM es va traslladar la neces-
sitat de reprendre el desplegament de 
la concertació territorial de les polítiques 
actives d’ocupació, una eina essencial 
per garantir l’equilibri territorial i la igualtat 
d’oportunitats a través de la planificació 
estratègica des del territori. També es va 
reivindicar que cal avançar cap a un nou 
model de gestió del Servei d’Ocupació de 
Catalunya (SOC), superant el sistema de 
subvencions per garantir una governança 
compartida amb ajuntaments, consells 
comarcals i altres actors locals, que són 
els qui coneixen les necessitats del terri-
tori.

La reunió també va servir per parlar de 
futura Llei d’Economia Social i Solidària, 

que reconeix les entitats i empreses del 
sector i obre la porta a la creació d’un 
registre específic, o de la gestió d’un tu-
risme més sostenible. Així, es va abordar 
la recent modificació de l’impost sobre les 
estades turístiques on l’ACM va traslladar 
a la Conselleria la necessitat de diàleg i 
la participació en els temes que li afec-
ten, especialment en l’àmbit legislatiu. En 
aquest sentit, la tramitació a través de de-
cret-llei impedeix la participació de les en-
titats municipalistes en al tramitació prèvia 
de les iniciatives parlamentàries, com ha 
estat el cas del decret-llei que modifica 
l’impost sobre establiments turístics.

També es van tractar altres qüestions 
com la simplificació administrativa, el 
desplegament de les APEUs en matèria 
de comerç, les polítiques d’emprenedoria 
i treball autònom, així com la implemen-
tació del Pacte Nacional per a la Indús-
tria i el Turisme Responsable. Des de 
l’ACM es va subratllar el compromís amb 
l’impuls de les polítiques públiques des 
del territori i la necessitat de reforçar el 
diàleg amb el món local, especialment 
en un moment en què s’estan encarant 
tres reformes simultànies: la del SOC, la 
dels serveis garantits i la de la concerta-
ció territorial.

Meritxell Budó, Jaume Oliveras i Rosa Vestit reunits amb el conseller Miquel Sàmper.

ACTUALITAT

Presa de contacte en clau municipalista amb 
l‘alcalde de L‘Hospitalet de Llobregat
El 13 de maig es va produir una reunió institucional entre 
l’ACM  i l’Ajuntament de L’Hospitalet de Llobregat. La presi-
denta Meritxell Budó i la secretària general Rosa Vestit es van 
entrevistar amb l’alcalde de la segona ciutat més poblada de 
Catalunya, David Quirós. La reunió va servir per conèixer els 
projectes de la ciutat, però, sobretot, per compartir inquie-
tuds i impressions en clau municipalista. En aquest sentit, en 
les darreres setmanes des de l’ACM s’estan realitzant troba-
des amb els alcaldes i alcaldesses de les principals ciutats 
metropolitanes per estrènyer lligams i col·laboració amb la 
voluntat de coincidir en visions i treball per impulsar el muni-
cipalisme i millorar els serveis que es presten a la ciutadania. David Quirós conversant amb Meritxell Budó i Rosa Vestit.
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ACTUALITAT

Compareixem al Parlament per reclamar que es 
garanteixi el finançament local en la nova Llei de 
Memòria Democràtica de Catalunya
El vicepresident primer de l’ACM, Jau-
me Oliveras, va comparèixer el 16 de 
maig davant la Comissió de Justícia i 
Qualitat Democràtica del Parlament 
de Catalunya per exposar el posicio-
nament de l’ACM sobre el Projecte de 
llei de memòria democràtica. Olive-
ras va expressar el suport general de 
l’ACM a la iniciativa legislativa, però 
també va posar sobre la taula les in-
quietuds del món local, especialment 
pel que fa al finançament i la go-
vernança de les mesures previstes. 
 
Oliveras va valorar positivament la inten-
ció del projecte de llei d’unificar i refor-
çar les normatives existents, com ara la 
Llei del Memorial Democràtic (2007) o la 
de fosses (2009). Tanmateix, el vicepre-
sident va advertir que la nova llei tras-
llada nombroses obligacions als ens lo-
cals (des del planejament urbanístic fins 
a la retirada de simbologia franquista) 
sense garantir-ne el finançament. “No 
pot haver-hi cap nova obligació sense 
que hi hagi el finançament adequat”, 
va afirmar, recordant el dèficit estructu-
ral que arrosseguen els municipis amb 
moltes competències impròpies o sen-
se finançament. Així, va demanar que el 
text legal incorpori explícitament el com-
promís del Govern de dotar econòmica-
ment els ens locals per tal que puguin 
complir amb els nous mandats. 

Al mateix temps, va reivindicar el paper 
dels municipis en la memòria demo-
cràtica: “Des del món local hi ha hagut 
sempre un compromís ferm per preser-
var i posar en valor la nostra memòria 
democràtica. Som els que coneixem 
més de prop les ferides que encara ro-
manen als pobles i ciutats”, va destacar. 
 
Pel que fa a la governança dels òrgans 
de memòria democràtica, Oliveras va 
reclamar una major presència del món 
local més enllà del Consell de Participa-
ció. Tot i que inicialment les propostes de 
l’ACM van ser rebutjades, finalment es va 
aconseguir la incorporació de represen-
tants municipals a la Junta de Govern, 
un canvi que va celebrar com un avenç 

El vicepresident primer, Jaume Oliveras, en la seva compareixença al Parlament.

significatiu. El vicepresident també va re-
passar altres esmenes presentades per 
l’ACM durant el tràmit d’informació pública 
el 2022 i acceptades, entre les que desta-
quen les modificacions a articles sobre ur-
banisme, simbologia franquista, sancions 
i resolució de conflictes competencials 
amb la Generalitat. Oliveras va agrair que 
bona part d’aquestes al·legacions s’hagin 
incorporat al text final, però va insistir que 
cal incloure en una disposició addicional 
el compromís del Govern amb el finança-
ment i l’acompanyament als municipis. 
Des de l’ACM es considera que la llei serà 
una eina essencial per a la preservació de 
la memòria col·lectiva, però el seu èxit de-
pendrà de la col·laboració i corresponsabi-
litat institucional entre Govern i ens locals.

Trobada institucional amb l‘alcalde de Badalona
El 20 de maig es va produir una reunió institucional entre 
l’ACM  i l’Ajuntament Badalona. La presidenta Meritxell Budó 
i la secretària general Rosa Vestit es van reunir amb l’alcalde 
de Badalona, Xavier Garcia Albiol, al consistori badaloní. La 
trobada institucional s’emmarcava en les preses de contacte 
que l’entitat municipalista està mantenint amb les principals 
ciutats de l’àmbit metropolità. Durant la reunió es va parlar 
d’alguns dels projectes rellevants que té la ciutat en aquest 
mandat i des de l’ACM es va insistir en els productes i ser-
veis que el municipi té a disposició a través de la Central de 
Compres, així com d’altres serveis d’assessorament jurídic o  
formació que ofereix l’entitat municipalista. Foto amb l’alcalde i alguns regidors del Ple de Badalona.



Impulsem una jornada de debat sobre el futur de 
la concertació en els serveis socials locals
El 6 de maig vam organitzar la Jornada 
sobre la concertació en la provisió de ser-
veis socials al món local, una sessió que 
va tenir lloc tant de manera presencial 
a la seu de l’ACM com en línia a través 
del nostre canal de YouTube. L’objectiu 
va ser generar un espai de reflexió i de-
bat al voltant del nou marc normatiu que 
havia de regular la relació entre les ad-
ministracions públiques i les entitats so-
cials en la prestació de serveis socials. 
El vicepresident de l’Àrea de Drets Socials i 
Salut de l’ACM i alcalde de Sort, Baldo Far-
ré, va inaugurar la jornada destacant que 
l’objectiu era conèixer el marc normatiu i di-
ferents iniciatives pioneres en aquest àmbit. 
 
Tot seguit, en Miquel Àngel Díaz Naran-
jo, politòleg i màster en Economia Social i 
direcció de les entitats sense ànim de lu-
cre, va oferir una ponència introductòria 
on va analitzar els instruments no con-
tractuals per a la concertació social de 
serveis a les persones als ajuntaments. 
 
La primera taula rodona va abordar 
l’experiència dels ens locals en l’àmbit 
de la concertació. Hi van participar en 
Xavi Molina, tècnic del Departament 
d’Atenció Social a la Infància i Famílies de 
l’Ajuntament de Barcelona, que va expo-
sar el cas del concert social en els serveis 
d’intervenció socioeducativa (SIS-Centre 
Obert); la Mònica Murillo, cap de Serveis 
Socials de l’Ajuntament de Sant Boi de Llo-
bregat, que va compartir l’experiència del 

concert social per a la provisió de places 
per a la prestació del Servei de Llar Re-
sidència; i la Mariona Homs, tècnica de 
l’Ajuntament de Manresa, que va presen-
tar el model de gestió delegada del Servei 
d’Ajuda a Domicili a través de la Fundació 
Sant Andreu Salut. La taula va debatre 
qüestions com les dificultats per articu-
lar col·laboracions estables, la necessitat 
de millorar els processos d’acreditació i 
les aportacions que havien suposat 
aquests models en la qualitat dels serveis. 
 
La segona taula rodona va recollir la veu de 
les entitats socials, posant el focus en els 
reptes i propostes de millora del sistema de 
concertació des del punt de vista del ter-
cer sector. Hi van participar l’Anna Nicolau 

Taula rodona amb representants de diverses entitats socials on es va debatre sobre reptes i pro-
postes per millorar el sistema des de la perspectiva del tercer sector.

(La Confederació), Rafael Ruiz de Gauna 
(Fundació Pere Tarrés), Sergi Bota (coope-
rativa SUAR) i Juanma Cabrera (FEDAIA), 
moderats per Sònia Oriola, tècnica de 
l’ACM. Els ponents van debatre sobre les 
dificultats que afrontaven les entitats sense 
afany de lucre en la prestació de serveis a 
les persones en el territori, sobre si l’acció 
concertada podia agilitzar la col·laboració, 
possibles millores que havien aflorat amb 
la concertació social i van proposar millo-
res per a la futura Llei de concertació.

ÀMBITS SECTORIALS - CONTINGUTS

Torna a veure la jornada:

La primera taula va donar a conèixer experiències de diversos ens locals 
en l’àmbit de la concertació.

Baldó Farré (esquerra) va inaugurar la sessió, mentre que Miquel Àngel 
Díez (dreta) va analitzar els instruments no contractuals de concertació.
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Apagades, temporals o incendis: el món local 
reacciona davant de les grans emergències

L’Albi: el municipi gairebé duplica la po-
blació durant l’apagada
L’Albi, a les Garrigues, és un dels darrers 
municipis que ha hagut de fer front a una 
situació sobrevinguda. Va ser el dia de 
l’apagada elèctrica del 28 d’abril, quan un 
tren Avlo que feia el trajecte Madrid – Barce-
lona es va quedar aturat prop del municipi 
amb 590 passatgers a bord.

D’un moment per l’altre, el municipi de 760 
habitants va gairebé duplicar la seva pobla-
ció. La seva alcaldessa, Anna Feliu, recorda 
que va ser un bomber que l’estava buscant 

pels carrers qui va alertar-la de l’incident, 
ja que els telèfons no tenien cobertura. De 
seguida, els veïns es van organitzar per 
anar al comboi a buscar els viatgers per 
portar-los al poble i el consistori va anar a 
les botigues a buscar beure i menjar i tam-
bé va habilitar el poliesportiu perquè la gent 
pogués fer-hi nit.

L’emergència va demostrar la cara més 
amable i altruista dels veïns de l’Albi, però 
també va posar damunt la taula com, 
en situacions així, els ajuntaments s’han 
“d’espavilar” pel seu compte per la fal-

ta d’una resposta ràpida i eficaç per part 
d’administracions superiors i, en aquest 
cas, també per part de Renfe. “Ens van 
dir que portarien una antena mòbil, no va 
arribar, van dir que vindria un camió amb 
menjar al vespre i no va arribar fins a les 4 
de la matinada i, en aquest temps, des de 
l’ajuntament ens vam haver d’espavilar”, ha 
assenyalat Feliu.

Amb tot, la principal crítica que fa Feliu és la 
falta d’informació i resposta que va fer que 
els passatgers es quedessin al poble prop 
d’un dia sencer. Finalment, l’endemà de 

Pavelló poliesportiu de l’Albi habilitat amb lliteres per acollir els passatgers del tren aturat per 
l’apagada.

Reportatge en col·laboració amb:
A. Berga, X. Pi i M. Garcia

El passat 28 d’abril, es va viure 
una situació inèdita. Una apaga-
da general va deixar tot Espanya 
sense llum en una apagada gene-
ral que serà històrica. Aquesta és 
l’última de les grans emergències 
que també ha de gestionar, en 
primera instància, el món local. 
En la història recent, se n’han 
viscut d’altres, com el temporal 
Gloria o grans incendis forestals. 
Parlem amb tres municipis que 
han patit situacions com aques-
tes: L’Albi, Portbou i Palafolls.

Jaume Oliveras
Vicepresident primer de l’ACM

Quan hi ha una emergència, el món lo-
cal no espera. Actua. Ja sigui una apa-
gada general, una inundació, un incen-
di o un temporal, els ajuntaments som 
la primera trinxera de resposta. Perquè 
coneixem el territori, sabem on són els 
punts febles, qui són els veïns vulnera-
bles, quins recursos tenim i, sobretot, 
perquè tenim el deure, i la voluntat, de 
cuidar la nostra gent.

L’apagada del 28 d’abril ho ha tornat a 
posar en evidència. Davant el col·lapse 
de serveis, la incertesa ciutadana i la 
manca de comunicació immediata per 

part d’altres administracions o empre-
ses subministradores, els ajuntaments 
hem estat, un cop més, el primer punt 
d’informació i de solució. Informant, ate-
nent emergències socials i garantint la 
continuïtat dels serveis bàsics, així com la 
seguretat dels veïns i veïnes.

Però no és només una qüestió de proxi-
mitat física. És també una qüestió de res-
ponsabilitat institucional. Sovint el món lo-
cal afronta emergències sense tenir totes 
les eines ni tots els recursos, però amb 
una capacitat d’improvisació, coordina-
ció i entrega que poques administracions 

poden igualar. Perquè la ciutadania no es-
pera explicacions ni repartiment de com-
petències. Espera respostes. Per això cal 
un reconeixement més clar del paper dels 
ajuntaments en la gestió d’emergències. 
Més capacitat de decisió, més recursos, 
més accés a la informació. Perquè si som 
els primers a actuar, també hem de ser els 
primers a ser tinguts en compte.

El món local no s’amaga. Quan tot falla, hi 
som. I això, en una emergència, ho és tot.

L‘apunt
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el personal municipal i fos l’enllaç amb els 
cossos d’emergències. I es va habilitar el 
teatre municipal per acollir les persones 
que s’havien quedat atrapades al poble. 
Un dels moments més tensos va ser la ma-
tinada de divendres a dissabte, quan les 
flames es van apropar a l’estació de mer-
caderies, on hi havia trens carregats amb 
diferents materials. 

Una de les principals dificultats de l’alcalde 
va ser desplaçar-se, cada dues hores, al 
centre de comandament que es va muntar 
a Llançà. “Era absurd, si l’incendi era entre 
Portbou i Colera, es podria haver ubicat 
aquí. La persona que conduïa i jo havíem 
d’arriscar les nostres vides per arribar-hi, 
perquè les flames tocaven la carretera”, 
critica el batlle. Rodríguez també admet 
que es va discutir amb l’aleshores conse-
ller, Joan Ignasi Elena, perquè que el go-
vern espanyol tenia dos avions preparats 
per actuar. “Em va contestar: ‘Ja som prou 
grans, no necessitem l’ajuda d’Espanya’, 
mentre es cremava el poble, mentre no te-
níem aigua ni llum. Va ser una mica desa-
gradable”, lamenta. 

Rodríguez assegura que l’incendi va ser 
una experiència que “mai” oblidarà, i 
n’extreu dues demandes per al futur. D’una 
banda, que cal que tots els alcaldes tin-
guin una xarxa de comunicacions per a 
emergències, en contacte directe amb els 

l’apagada dos autocars van recollir els pas-
satgers que quedaven a l’Albi per dur-los 
a Barcelona. Molts, però, ja havien marxat 
pel seu compte amb taxis que van pagar 
de les seves butxaques.

Per evitar que es repeteixi una situació 
semblant, Feliu considera que caldria que 
els mitjans de transports, en aquest cas 
el ferroviari, disposessin d’un mitjà alter-
natiu de “guàrdia” que s’activés en casos 
d’emergència.

Portbou: un incendi que calcina 573 hec-
tàrees
El divendres 4 d’agost del 2023 a la tarda es 
va declarar un incendi entre Portbou i Cole-
ra (Alt Empordà). Els Bombers el van acon-

seguir estabilitzar al cap de 24 hores, però 
es van haver de confinar les dues pobla-
cions, desallotjar un centenar de persones 
i tallar tant les carreteres com la circulació 
de trens. A més, aquell dissabte Portbou es 
va despertar sense aigua ni llum, i amb una 
part del poble sense cobertura. Les flames 
van calcinar 573 hectàrees.

Una emergència difícil de gestionar que va 
enganxar l’alcalde portbouenc, Gael Rodrí-
guez, pràcticament acabat d’investir. Tenia 
19 anys i de fet, tan sols feia un mes i mig 
que s’havia convertit en el batlle més jove 
de l’Estat. “Quan es va declarar l’incendi, 
vaig pensar: ‘Gael, ara has de demostrar 
que amb 19 anys pots, ho has de donar 
tot’”, rememora en l’actualitat. 

A dos quarts de cinc, quan es va declarar 
el foc, Rodríguez va trucar a la resta de re-
gidors i van fer una reunió d’urgència. Van 
acordar que informarien contínuament tot 
el poble, i que només hi hauria un únic in-
terlocutor -l’alcalde mateix- que coordinés 

Cua de passatgers per pujar a un autocar per anar a Barcelona.

Un helicòpter descarregant en un dels focus de l’incendi de Portbou.

Dos bombers acaben de remullar una zona que encara fumeja pel foc 
de Portbou.

L’alcaldessa de l’Albi 
durant l’apagada: “Des 

de l’Ajuntament, ens 
vam haver d’espavilar”

L’alcalde de Portbou 
aposta perquè tots 

els nous batlles rebin 
un curs de gestió 

d’emergències
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Una persona travessa un tram de carretera a Palafolls inundada 
d’aigua el dimecres 22 de gener del 2020. Foto: Eduard Batlles

  Pots visualitzar el 
reportatge en vídeo 

llegint aquest codi QR:

Inici de les obres de retirada del pont de la Tordera malmès pel 
temporal Gloria Imatge del 26 de febrer de 2020. Foto: Jordi Pujolar

operadors privats que gestionen serveis 
bàsics. I, d’altra banda, demana que tots 
els nous batlles rebin un curs de gestió 
d’emergències. 

Palafolls: desbordats pel Gloria
La matinada del 22 de gener del 2020, el 
temporal Gloria va fer estralls a la desem-
bocadura del Tordera. L’alcalde de Pala-
folls, Francesc Alemany, ho té gravat a la 
memòria: “El pont del tren i el de la carretera 
que connecta amb Blanes van caure com 
si fossin de paper, l’espai agrari es va inun-
dar i l’aigua va entrar a una part del poble, 
negant habitatges i negocis”. Els embats 
del Gloria es van anar succeint. Les pluges 
van inutilitzar els pous de la potabilitzado-
ra, van provocar esllavissades en carrers 
i també van fer que l’Ajuntament estigués 
amb l’ai al cor per si l’aigua que hi havia al 
polígon acabava afectant indústries quími-
ques i farmacèutiques.

“És fàcil que una emergència d’aquesta 
magnitud que et sobrepassi; van ser dues 
nits que no vam tocar el llit i vam estar al peu 
del canó”, explica Alemany. A més, Pala-

folls jugava amb dues “realitats paral·leles”, 
perquè una part del poble estava “afec-
tadíssima” i l’altra no. “Veure que hi havia 
persones que ho estaven perdent pràcti-
cament tot et sotmetia a molta pressió”, diu 
Alemany, que agraeix la feina ingent que 
aquells dies van fer molts voluntaris.

“Per molt que et repassis els plans 
d’emergències i els tinguis vigents, la re-
alitat et passa per sobre”, diu l’alcalde. 
Alemany va tenir clar que la prioritat eren 
les persones. “No podies fer res més que 
acompanyar-les i intentar que no fessin 
bogeries per intentar salvar allò que fos”, 
recorda. Després, la feina passava per ga-
rantir les comunicacions en la mesura del 
possible.

Per solucionar les afectacions directes i 
intentar reprendre el dia a dia, el consistori 
va destinar-hi uns 130.000 euros. L’alcalde 
explica que es va sentir acompanyat pel 
Govern. “El delegat gairebé va dormir al 
despatx”, recorda, i agraeix que Diputació i 
Generalitat activessin amb rapidesa ajudes 
a fons perdut. 

Ara bé, l’alcalde admet que, si tornés un 
Gloria, la reacció inicial “seria més eficient”, 
però que no s’han fet les accions que 
haurien de permetre reduir l’impacte d’un 
temporal d’aquesta magnitud. Lamenta 
que l’Agència Catalana de l’Aigua no hagi 
reforçat les motes al tram baix de la Torde-
ra. “Seguim estant exposats”, diu. També 
constata que no s’han pres decisions so-
bre les activitats turístiques que s’ubiquen a 
la desembocadura del riu. Alemany també 
explica que es van trobar “bastant sols” a 
l’hora de recuperar la plana agrícola, una 
feina que va costar “mesos”. No amaga, 
tampoc, que l’arribada de la pandèmia dos 
mesos després i el confinament van estron-
car “i dificultar encara molt més les accions 
de recuperació a mitjà i llarg termini”.

Imatge de les vies del tren destrossades entre Malgrat i Blanes pel pas de la Tordera, que s’ha 
desbordat 22 de gener del 2020. Foto: Eduard Batlles

El batlle de Palafolls 
recorda el temporal 

Gloria: “Una 
emergència d’aquesta 
magnitud és fàcil que 

et sobrepassi”
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La Xarxa de Governs Oberts posarà a l’abast 
un model per poder avaluar si els ajuntaments 
compleixen bé la Llei de Transparència
La Comissió de Seguiment de la Xarxa de 
Governs Oberts de Catalunya es va reunir 
el passat dimecres 21 de maig a Figueres 
per fer balanç de la tasca duta a terme per 
part dels diferents grups de treball que ac-
tualment es troben en actiu. 

El Grup de Treball de Suport en Matèria de 
Transparència es troba actualment desen-
volupant un model d’autoavaluació de les 
obligacions de publicitat activa de la Llei de 
Transparència que permeti als ens locals 
dur a terme una avaluació del seu nivell de 
compliment de la Llei. Es treballa en un mo-
del flexible que s’adapta a totes les adminis-
tracions locals, amb una metodologia  que 
preveu una avaluació gradual en 5 fases 
dels 145 ítems del Portal de Transparència. 
També es destaca la creació d’un nou es-
pai al Portal de Transparència per a publi-
car els ítems relacionats amb les polítiques 
d’integritat pública dels ens locals. 

El Grup de Treball de Bon Govern, per la 
seva banda, ha treballat de forma priori-
tària per donar suport a les administracions 
locals en la creació dels seus Sistemes 
Interns d’Alerta i articular mesures de pro-
tecció de les persones alertadores, facili-
tant el compliment de la Llei 2/2023. S’han 
publicat models de regulació dels canals 
d’alerta, es treballa en l’elaboració de Guies 
per aportar claredat a la gestió de les aler-
tes en el si de les administracions, i es duen 
a terme accions de formació a servidors/es 
públics/es sobre el funcionament dels SIA i 

les polítiques de protecció de les persones 
alertadores. En aquest sentit, el Consorci 
AOC ha posat al servei de les administra-
cions catalanes el Servei de Canal d’Alerta, 
eina que permet complir amb la normativa 
de protecció dels alertadors, i que compta 
amb el suport i assistència de totes les enti-
tats membres de la Xarxa. 

Des de l’ACM s’ha insistit en la necessitat 
de posar recursos a disposició dels ajun-
taments, especialment els de menor mida 
i capacitat, per facilitar recursos i directrius 
sobre com donar compliment a la normati-
va i poder gestionar amb les alertes garan-
ties tant per als alertadors, com per a les 
persones responsables del SIA en el si de 
les organitzacions. 

El Grup de Treball de Participació Ciuta-
dana segueix impulsant la utilització de la 
plataforma Decidim.org com a recurs per 
a impulsar processos participatius als mu-
nicipis i ciutats de Catalunya i duu a terme 
assessorament en ajuntaments de les di-
ferents demarcacions per a dinamitzar els 
processos. 

També es destaca la participació de les 
entitats membres de la XGO en l’elaboració 
de l’Avantprojecte de llei de participació 
ciutadana, que té entre els seus objectius 
donar claredat i facilitar l’organització de 
processos participatius. Es va posar en 
valor l’alta participació del món local en la 
tramitació d’aquesta llei. 

El Grup de Treball de Dades Obertes ha 
reprès la seva activitat durant el darrer 
any, fixant els seus objectius i línies de tre-
ball entre les que s’ha prioritzat la creació 
d’estàndards de qualitat de les metadades. 

L’ACM participa activament en els diferents 
grups de treball de la XGO des de la seva 
creació l’any 2015 defensant la necessitat 
de facilitar recursos, suport i assessora-
ment a les administracions locals, espe-
cialment les que tenen menys capacitat, i 
posant en valor l’esforç del món local per a 
donar compliment a la normativa de trans-
parència i bon govern.

Col·labora amb aquesta secció:
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Una delegació de l’ACM participa en la 
commemoració dels 80 anys de l’alliberament 
del camp de concentració de Mauthausen
Els dies 9, 10 i 11 de maig, una delega-
ció de l’Associació Catalana de Muni-
cipis (ACM) va participar en els actes 
commemoratius del 80è aniversari de 
l’alliberament del camp de concentració 
de Mauthausen, a Àustria. Els actes, or-
ganitzats per l’Amical de Mauthausen i la 
Diputació de Barcelona, van reunir repre-
sentants municipals d’una trentena de mu-
nicipis i consells comarcals de la demarca-
ció de Barcelona.
 
La delegació de l’ACM va estar represen-
tada per Alba Pérez, alcaldessa de Navar-
cles i vicepresidenta de l’ACM, i Albert Cas-
tells, alcalde de Vic i membre de l’executiu 
de l’entitat. Tots dos van voler acompanyar 
i homenatjar les víctimes catalanes i euro-
pees del nazisme, així com mantenir viu el 
compromís del món local amb la memòria 
històrica i els valors democràtics. Alba Pé-
rez va destacar que “els ajuntaments tenim 
la responsabilitat de mantenir viva aquesta 
memòria col·lectiva i fer-la arribar a les ge-
neracions més joves. Només així podrem 
construir una societat més justa i lliure, que 
no repeteixi els errors del passat”. 

Per la seva banda, Albert Castells va 
subratllar que “ser aquí avui és un deu-
re moral com a representants del món 
local català. La memòria dels depor-
tats ha d’estar present en el nostre dia a 
dia, perquè ens recorda cap on poden 
portar el fanatisme, l’odi i la negació de 
drets. Ens interpel·la a defensar sempre 

els valors de la llibertat i la democràcia”. 
Les activitats commemoratives van co-
mençar divendres amb la visita al Castell 
d’Hartheim, on es va fer un record a les 
víctimes.
 
També es van visitar i es van fer actes 
d’homenatge a l’estació de Mauthausen i 
al Memorial a la casa d’Anna Pointner. Dis-
sabte va tenir lloc una visita al camp de tre-
balls forçats d’Ebensee, on els presoners 
van ser obligats a construir una fàbrica 
subterrània de míssils. Allà s’hi van fer di-
versos homenatges a les esteles dedica-
des als republicans espanyols i als depor-
tats francesos, en un acte on van participar 
delegacions d’arreu d’Europa. A la tarda, 
la delegació catalana es va desplaçar fins 
al Memorial de Gusen, on va tenir lloc un 
homenatge als deportats republicans de 
l’Estat espanyol, molts dels quals van mo-

rir en aquest camp annex a Mauthausen. 
Diumenge 11 de maig, la delegació de 
l’ACM va participar en els actes internacio-
nals al camp de concentració de Mauthau-
sen. Al llarg del matí, es van fer diversos ho-
menatges a espais memorials com la placa 
de la Generalitat de Catalunya, el monu-
ment als republicans espanyols, el monu-
ment al poble gitano, el monument jueu i la 
pedrera, símbol de l’explotació i la brutalitat 
del camp, entre d’altres. Durant l’acte tam-
bé es va llegir el “Jurament de Mauthau-
sen” en diversos idiomes per part de joves 
europeus i es van fer ofrenes florals, entre 
elles la que va oferir la delegació de l’ACM. 
 
Els actes commemoratius es van tancar di-
lluns 12 de maig amb una visita guiada al 
camp de Steyr, un subcamp de Mauthau-
sen on també hi van ser deportats diversos 
catalans i espanyols.

Acte de record al Castell d’Hartheim. Alba Pérez i Albert Castells, representants de l’ACM, fent l’ofrena 
floral.

Representants del món local presents als actes de commemoració.
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La presidenta de l’ACM, Meritxell Budó, reivindica 
el lideratge municipal en la construcció europea 
en l’acte institucional del Dia d’Europa
La presidenta de l’Associació Catalana 
de Municipis (ACM), Meritxell Budó, va 
participar el 9 de maig a l’acte institucio-
nal del Dia d’Europa celebrat a la plaça 
de Sant Jaume de Barcelona. En un 
escenari compartit amb autoritats euro-
pees, nacionals i locals, Budó va posar 
en valor el paper central dels ajunta-
ments en la defensa dels valors funda-
cionals de la Unió Europea i va reivindicar 
una Europa construïda des del territori. 
 
“Europa comença als nostres carrers, a 
les escoles dels nostres barris, als serveis 
públics que vam defensar cada dia. Eu-
ropa vam ser nosaltres. Europa vam ser 
tots”, va afirmar Budó en el seu discurs, 
tot remarcant que “els grans reptes glo-
bals no es van poder abordar amb eficà-
cia sense els ajuntaments”. Va defensar 
també la necessitat “d’internacionalitzar 

els nostres ajuntaments per incidir en els 
espais on es van decidir les polítiques 
que ens van afectar”, apel·lant a la legiti-
mitat democràtica del món local. 
 
L’acte institucional va comptar amb la 
presència del president de la Generali-

tat, Salvador Illa; el conseller de la Unió 
Europea i Acció Exterior, Jaume Duch; 
l’alcalde de Barcelona, Jaume Collboni; 
el president de la Federació de Muni-
cipis de Catalunya, David Bote, i diver-
sos alcaldes i alcaldesses del munici-
palisme català. També hi va participar 
l’exprimer ministre italià, Enrico Letta, i el 
representant de l’oficina de la Comissió 
Europea a Barcelona, Manel Szapiro. 
 
El punt àlgid de la jornada va ser la lec-
tura del Manifest “Volem més Europa”. 
Aquest manifest va proclamar el com-
promís dels municipis catalans amb 
una Europa més democràtica, més justa 
i més propera. El text va subratllar que 
els pobles i ciutats van estar “a la pri-
mera línia de la democràcia europea” i 
va reclamar un major protagonisme dels 
governs locals en la presa de decisions 
europea.
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FONS EUROPEUS

Convocatòria oberta per la 2a edició del Programa 
de Replicació i Desplegament CIVITAS 2025–2027

Oficina de Fons Europeus

of.fonseuropeus@acm.cat
www.acm.cat/area-de-
continguts/oficina-fons-europeus

• Ciutats Campiones (Champion 
Cities): Ciutats amb experiència 
prèvia en projectes CIVITAS que 
desitgin compartir les seves bones 
pràctiques i liderar processos de 
transferència de coneixement.

Terminis de sol·licitud
• Ciutats Repte: La data límit per 

presentar sol·licituds és el 18 de 
juny de 2025. 

El programa europeu CIVITAS ha obert 
la convocatòria per a la segona edició 
del seu Programa de Replicació i Des-
plegament, amb l’objectiu de fomentar 
la col·laboració entre ciutats europees 
per abordar reptes específics en mobi-
litat urbana sostenible. 

Aquesta és una oportunitat per als ens 
locals que desitgin impulsar la innova-
ció en mobilitat urbana i establir alian-
ces europees.

Categories de participació
• Ciutats Repte (Challenge Cities): 

Ciutats que busquen suport per 
afrontar desafiaments concrets en 
àmbits com la seguretat viària o 
la gestió de centres de mobilitat. 
Aquestes ciutats rebran assistèn-
cia tècnica, participaran en visites 
d’estudi i col·laboraran amb ciu-
tats líders per desenvolupar plans 
de desplegament adaptats.

Més informació: 

Oberta la convocatòria URBACT IV 2025 per 
crear Xarxes de Transferència

2026 - agost 2027) i “Reutilitzar” (se-
tembre 2027 - abril 2028). 

Les ciutats interessades han de pre-
sentar les seves sol·licituds a través 
de la plataforma SYNERGIE-CTE 
abans del 30 de juny de 2025. Per a 
més informació i per accedir als docu-
ments de la convocatòria escanejant 
el següent codi QR.

El programa europeu URBACT IV ha 
obert la convocatòria per a la crea-
ció de Xarxes de Transferència, amb 
l’objectiu de fomentar la col·laboració 
entre ciutats europees per adaptar i 
implementar bones pràctiques urba-
nes. 

Les Xarxes de Transferència permeten 
a les ciutats treballar conjuntament du-
rant 30 mesos per comprendre, adap-
tar i reutilitzar una de les 116 bones 
pràctiques URBACT reconegudes el 
2024. 

Cada xarxa estarà composta per entre 
sis i vuit ciutats, liderades per una ciu-
tat que hagi desenvolupat una bona 
pràctica reconeguda. 

El projecte es desenvoluparà en tres 
fases: “Entendre” (novembre 2025 
- agost 2026), “Adaptar” (setembre 

Més informació: 

• Ciutats Campiones: La convoca-
tòria s’obrirà al maig de 2025, amb 
dates específiques a confirmar
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ACTUALITAT JURÍDICA

El Tribunal Suprem confirma la condemna d’un 
alcalde per obstruir l’accés a la informació 
pública d’un regidor de l’oposició
La Sala Segona, Penal,  del Tribunal 
Suprem, en la Sentència de 26 de març 
de 2025 (Rec. 6599/2022) ha confirmat 
una sentència de l’Audiència Provincial 
de Ciudad Real que havia confirmat 
la sentència d’un Jutjat Penal per la 
qual es va condemnar l’alcalde d’un 
municipi d’aquella província com a autor 
criminalment responsable d’un delicte 
contra l’exercici dels drets cívics de l art. 
542 del Codi Penal, amb l’aplicació de 
l’atenuant de reparació del dany de l’art. 
21.5 CP, a la pena de 2 anys d’ inhabilitació 
especial per a l’exercici  d’ocupació 
o càrrec públic i a l’abonament de les 
costes processals. D’acord amb l’article 
542 del Codi Penal: “Incorre en la pena 
d’inhabilitació especial per a ocupació o 
càrrec públic per un temps d’un a quatre 
anys l’autoritat o el funcionari públic que, 
sabent-ho, impedeixi a una persona 
l’exercici d’altres drets cívics reconeguts 
per la Constitució i les lleis.”.

Els fets provats en què es basa aquella 
condemna consisteixen bàsicament en 
el fet que l’alcalde, essent coneixedor 
dels drets de participació de l’oposició, 
i sense causa que ho justifiqués,  va 
negar de forma persistent i contumaç, 
tant verbalment com per escrit, de forma 
directa o mediata, la consulta i lliurament 
d’un expedient relatiu a unes obres a la 
regidora portaveu d’un Grup municipal de 
l’oposició que, reiteradament,  en forma 
i per escrit, havia  sol·licitat tenir-hi accés, 
des de finals de 2017 a desembre de 2018.

La Sentència fa referència a anteriors 
pronunciaments del mateix TS sobre 
l’aplicació de l’article 542 CP,  una “norma 
penal en blanc” que s’ha de complementar 
amb els drets fonamentals de la persona 
proclamats a la Constitució. 

• El subjecte actiu del delicte ha de 
ser necessàriament una autoritat o 
funcionari públic que, a més, ha de 
participar en l’exercici de les funcions 
relacionades amb els drets de què 
es tracti, ha de tenir-hi  competència 
funcional.

• La conducta típica ha de consistir en 
una acció d’impediment de l’exercici 
d’un dret; és indiferent el mitjà emprat 
sempre que se n’evidenciï la idoneïtat 
per obstaculitzar o impedir aquell 
exercici.

• El delicte tan sols es pot cometre en 
modalitat dolosa,  l’obstaculització 
s’ha de produir amb  clara voluntat  
d’impedir l’exercici dels drets del sub-
jecte passiu.

Amb l’expressió “drets cívics” el legislador 
es refereix als drets polítics, entenent com 
a tals tots aquells que, segons la Constitu-
ció, es reputen com a fonamentals de la 
persona,  a través dels quals participa en 
els assumptes de la comunitat. Les “lleis” 
a què fa referència l’article 542 serien les 
dictades en desenvolupament dels drets 
fonamentals.  En el cas de referència, la 
condemna es deu una actitud obstruc-
cionista per part de qui, aprofitant-se 
de la seva posició com a alcalde, es va 
col·locar en una situació d’abús de poder, 
actuant “sense causa que ho justifiqués” 
i negant-se de forma “persistent i contu-
maç” a permetre l’exercici del dret.

Informació i contacte
93 496 15 16 Ext. 202
juridics@acm.cat
https://www.acm.cat/juridic



 I 17 I ACM 

FORMACIÓ

Informació i contacte
93 496 16 16 Ext. 107
formacio@acm.cat
https://www.acm.cat/formacio

Inaugurem la 9a edició del Màster en Govern local

La inauguració es va fer a la seu de 
la UPF-BSM a Barcelona i va comptar 
amb la participació de la secretària 
general de l’ACM, Rosa Vestit, que es 
va dirigir als participants per destacar 
que “cal actuar amb lideratge a l’hora 
de governar. Heu de tenir aquestes ei-
nes per fer-ho, i fer-ho bé”. També va 
voler destacar que la formació serveix 
per a enfortir-se “professionalment i 

políticament, perquè el món municipal 
necessita lideratge i coneixement per 
superar els obstacles”. En la seva inter-
venció també va afirmar que “prestigiar 
la política local vol dir comptar amb 
ajuntaments capaços de fer les coses 
amb criteri i el millor possible” i va va-
lorar l’esforç personal dels participants, 
conscient que “formar-se no és fàcil 
de compaginar amb la responsabilitat 
diària de representació i gestió política, 
i sovint amb la professional i familiar.” 
 
El Màster en Govern local té com a 
objectiu reforçar institucionalment les 
entitats locals mitjançant la capacita-
ció dels càrrecs electes i persones que 
ocupen o aspiren a ocupar llocs de di-
recció política. Els continguts formatius 
aborden els nous reptes dels governs 
locals en un entorn marcat per la com-
plexitat, les crisis estructurals i la ne-
cessitat de desplegar noves polítiques 
públiques. També s’hi treballa la direc-
ció política i gerencial, la governança 
local, l’estratègia organitzativa, així com 

la generació de coneixement compar-
tit a través d’experiències aplicades. 
 
El màster, de 60 crèdits, durarà fins 
el 16 de novembre de 2026 i combi-
na sessions presencials amb virtuals. 
Les classes es fan els dilluns al matí i 
a la tarda, oferint un espai de reflexió 
i intercanvi entre electes i docents de 
prestigi.

Amb aquesta nova edició, el Màster 
en Govern Local suma ja nou edicions 
i reforça la seva aposta per la qualitat 
acadèmica i la transferència de conei-
xement com a eines clau per a la millo-
ra de la gestió pública local.

Col·laboren amb aquesta secció:

El passat 12 de maig es va inau-
gurar la 9a edició del Màster en 
Govern Local, una formació su-
perior universitària adreçada es-
pecíficament als càrrecs electes 
locals que vol oferir-los eines per 
afrontar amb garanties els rep-
tes actuals de la direcció públi-
ca. El programa està organitzat 
per l’ACM, a través de la Funda-
ció Aula d’Alts Estudis d’Electes 
(FAAEE), conjuntament amb la 
UPF-Barcelona School of Mana-
gement (UPF-BSM).

Inauguració del Màster en Govern Local a les instal·lacions de la UPF-BSM amb la intervenció de la secretària general de l’ACM.
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Arrenca el el Seminari sobre la relació i entesa 
entre electes i la secretaria i intervenció
Després de l’èxit de la primera edi-
ció, l’any passat, torna el Seminari 
sobre la relació i entesa entre càrrecs 
electes i la secretaria i intervenció a 
les administracions locals. Aquesta 
formació va començar el passat 15 
de maig i s’acabarà el 12 de juny, en 
cinc sessions matinals en format pre-
sencial.

L’objectiu del seminari és desenvo-
lupar l’empatia mútua entre càrrecs 
electes i responsables de la secreta-
ria i la intervenció per dur a terme els 
plans de mandat municipals, explo-
rar la planificació en la contractació 
i adoptar vies àgils i procediments 
alternatius a la contractació per im-
pulsar activitats i serveis municipals. 
També es treballen aquells aspectes 
que, tant en la gestió del dia a dia 
com a l’hora de tirar endavant els ser-
veis o activitats d’interès públic gene-
ren més controvèrsies en els càrrecs 
electes: contractació, convenis, sub-
vencions, transferències, patrocinis, i 
en general, en com fer més àgils els 
procediments de contractació i en 
quines situacions poden adoptar-se 

vies alternatives a la contractació. I 
un altre punt important de la formació 
és l’explicació de  manera entenedo-
ra de les regles bàsiques de gestió 
dels pressupostos municipals.

Gràcies a l’ús d’una metodologia 
pràctica i aplicada, els participants 
tenen l’oportunitat d’analitzar exem-
ples reals de bones pràctiques del 
món local. El seminari compta amb la 
direcció acadèmica de Marta Felip, 

secretària general de l’ajuntament de 
Salt i de Núria Josa, interventora ge-
neral de la Diputació de Girona.

La secretària general de l’ACM, Rosa 
Vestit, va participar en la cloenda de 
la primera sessió del Seminari per sa-
ludar els alumnes i destacar que és 
primordial “fomentar l’entesa davant 
la discrepància per assolir una bona 
col·laboració que impulsi l’obra de 
govern dels municipis”.

Què és recomanable fer (i què no) quan ens trobem amb 
una dona que ens manifesta que està patint violència mas-
clista? Com podem acompanyar aquesta persona de ma-
nera correcta i informar-la dels serveis i circuits que pot 
utilitzar si els necessita? 

Per saber com afrontar aquestes situacions, els propers 
dies 17 de juny i 1 de juliol farem una formació destina-
da a personal no especialitzat en l’atenció als casos de 
violència masclista sinó a qualsevol professional del món 
local que interactua amb la ciutadania, com per exemple-
treballadors d’Oficines d’Atenció, personal de centres cí-
vics, equipaments municipals, policia local o vigilància, o 
qualsevol altre servei d’atenció a la ciutadania.

Aquesta formació en línia, de 6 hores en total, la impartirà 
Josema Torres de Creixem, expert formador i terapeuta.

El proper 11 de juny començarà un curs bàsic destinat a 
personal tècnic sobre gestió pressupostària dels ens lo-
cals. 

L’objectiu del curs és conèixer què és el pressupost i els 
seus principis; aprendre l’estructura dels pressupostos de 
les entitats locals; reconèixer les fases del procediment 
administratiu de despeses, identificant els diferents tipus 
d’actes i els seus òrgans competents; reconèixer les ex-
cepcions al principi d’anualitat pressupostària (tramitació 
anticipada i despeses plurianuals) i conèixer les fases de 
gestió dels ingressos amb especial atenció als projectes 
amb finançament afectat.

El curs es farà de 9.30h a 12.30h els dies 11, 18 i 25 de juny 
en format en línia i l’impartirà Mar Domènech Sistané, cap 
de comptabilitat de la Diputació de Girona.

Curs sobre com actuar 
davant d’una víctima de 
violència masclista

Organitzem la primera 
edició del curs de gestió 
pressupostària

La secretària general, Rosa Vestit, donant la benvinguda als alumnes del Seminari.



 I 19 I ACM 

FORMACIÓ

Commemorem els 40 anys de la Llei de Bases de 
Règim Local
El 2 d’abril de 1985 es va aprovar la 
Llei 7/1985, de Bases de Règim Local 
(LBRL). Al llarg dels 40 anys següents, 
es va convertir en una peça essencial 
per a la consolidació de la democràcia 
municipal, l’autonomia local i l’articulació 
del món local tal com es va conèixer 
fins avui. Tot i això, van quedar algunes 
assignatures pendents que van conti-
nuar generant debat, ja fos per reptes 
no resolts o per la modificació succes-
siva d’algunes de les seves previsions. 
 
Per aquest motiu, el 3 de juny passat, 
l’ACM va organitzar una sessió forma-
tiva matinal i presencial per posar en 
relleu aquestes fites no assolides, amb 
una mirada crítica i alhora constructiva. 

La jornada va combinar el coneixement 
tècnic amb l’experiència professional. 
La sessió va tenir lloc de 9 a 14.30h a 
l’aulari de formació de l’ACM i es va 
estructurar en tres taules rodones cen-
trades en àmbits rellevants per la seva 
complexitat, controvèrsia i vigència. 
 
La primera taula rodona va portar per 
títol “La planta municipal: mida, estruc-
tura i futur del territori. Reptes d’una 
planta desigual”. La segona va ser 
“Competències municipals i models 
de gestió: prestació de serveis, im-
plantació, remunicipalització, externa-
lització i mitjans propis”, i la darrera, 
“Gestió econòmica local: més funcions, 
més responsabilitats. D’un model de 

gestió bàsic a un repte permanent”. 
Cada taula va comptar amb repre-
sentants de tot el territori català i amb 
la participació d’experts d’habilitació 
nacional, provinents de totes les sub-
escales i categories, que van aportar 
una visió rica i matisada del règim local. 
 
Amb l’objectiu d’oferir una visió realista, 
plural i diversa de la realitat municipal, 
els ponents i moderadors van represen-
tar municipis de les quatre demarca-
cions i de diverses mides, tipologies i 
contextos. La jornada també va incor-
porar la diversitat generacional amb 
dues perspectives: la de l’experiència 
acumulada i la de les noves genera-
cions de professionals del món local.

La nova edició en línia del Seminari 
consells comarcals al dia vol reforçar 
el coneixement dels tècnics comar-
cals sobre les polítiques públiques 
i eines disponibles per adaptar mi-
llor els serveis a les necessitats de 
la societat actual i dels municipis. 
 
El seminari consta de quatre sessions 
temàtiques, que es fan els divendres 
23 de maig, 6 i 20 de juny i 4 de juliol al 
matí. Cada sessió aborda temes dife-
rents i comptarà amb diversos experts 
de cada àmbit. 

La primera sessió va tractar sobre la 
governança de dades en la concerta-
ció territorial. La segona se centrarà en 
la implementació de la ciberseguretat, 
amb la col·laboració de l’Agència de 
Ciberseguretat de Catalunya. La ter-
cera abordarà la cooperació pública 
horitzontal i la contractació conjunta 
entre entitats locals i consells comar-
cals. S’hi presentaran casos de bones 
pràctiques en aquest àmbit, s’explicarà 

Iniciem nova edició del Seminari consells 
comarcals al dia amb una formació sobre la 
governança de dades 

com s’estableixen els convenis entre 
diferents entitats locals, quines for-
mes de contractació conjunta poden 
impulsar els consells comarcals i com 
s’estableix la cooperació pública horit-
zontal. Finalment, el 4 de juliol es dedi-
carà a l’eficiència energètica.

Les inscripcions estan obertes i es po-
den tramitar a través del web de l’ACM 

on es poden escollir les sessions per 
separat.

Primera sessió del Seminari, que s’imparteix en línia.

Informació i contacte
93 496 16 16 Ext. 223
formacio@acm.cat
https://www.acm.cat/formacio
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“La gestió dels boscos municipals passa per 
reconvertir-los en sistemes més resistents al 
clima i adaptats a les condicions locals“

Des de la FMIT hem participat a 
l’Assemblea General de la FECOF, 
celebrada a Berlín, on ELFOCAT ocupa 
la vicepresidència. L’objectiu ha estat 
coordinar estratègies europees en matèria 
de gestió forestal. Aquest és un resum 
de l’entrevista al seu President, uns dies 
previs a la reunió.

Com valora el paper de la FECOF des 
de 1990 i quines fites destacaria?
Des de la seva fundació a Estrasburg 
el 1990, la FECOF ha donat veu als 
boscos municipals europeus mitjançant 
l’intercanvi entre responsables dels 
estats membres. Un moment clau va 
ser la redacció de la Carta Europea de 
les Forests Comunitàries el 1992, on es 
va remarcar el paper social dels boscos 
municipals. A partir del 2019, amb el Green 
Deal de la UE i, posteriorment, l’Estratègia 
Forestal de 2021, la federació ha guanyat 
protagonisme. Per primer cop, la UE ha 
mostrat interès per una política forestal 
comuna, i això ha enfortit el paper de la 
FECOF com a representant dels interessos 
dels boscos municipals, que representen 
més de 20 milions d’hectàrees a Europa.

Quina és la principal dificultat en què us 
trobeu com a representant dels boscos 
municipals a la UE?
El principal repte és participar amb prou 
antelació en els processos legislatius de 
la UE. Per defensar els interessos dels 
boscos municipals, cal intervenir des del 
principi, abans que les decisions estiguin 
preses. Tot i això, és difícil assolir posicions 
comunes amb la rapidesa necessària, 
ja que la gran diversitat de paisatges 
forestals a Europa comporta interessos 
diferents i sovint divergents.

Com contribueix la cooperació dins la 
FECOF a la conservació del patrimoni 
forestal?
La gestió forestal sostenible passa per 
l’intercanvi constant d’experiències 

i coneixement entre els membres 
de la FECOF. Tot i les diferències 
climàtiques i de vegetació entre països, 
aquesta col·laboració permet aprendre 
mútuament i reforçar bones pràctiques. 
A més, la FECOF treballa conjuntament 
amb altres associacions de propietaris 
forestals –tant públics com privats– per 
defensar interessos comuns i establir 
sinergies. Aquesta xarxa de cooperació 
facilita una millor adaptació als canvis 
ambientals i socials.

Com ha canviat la gestió dels boscos 
municipals en els darrers anys?
Els boscos locals s’han vist fortament 
afectats pel canvi climàtic i per un augment 
de les demandes socials. Fenòmens com 
les tempestes, la sequera i les plagues han 
reduït la massa forestal disponible. Avui, la 
gestió se centra en reconvertir els boscos 
en sistemes més resistents al clima, mixtos 
i adaptats a les condicions locals. A més, 
als països del sud d’Europa, la prevenció 
d’incendis forestals ha esdevingut una 
prioritat, alterant la planificació tradicional 
centrada en la producció de fusta. Aquest 
canvi redueix els ingressos econòmics 
habituals i obliga a posar més èmfasi en 
funcions com l’absorció de CO2, el balanç 
hídric, la biodiversitat i l’ús social dels 
boscos. 

La política forestal europea afavoreix o 
dificulta la gestió sostenible regional?
Els objectius del Green Deal i de 
l’Estratègia Forestal són positius i 
necessaris, però la seva aplicació genera 
sovint dificultats. La UE tendeix a imposar 
requisits uniformes, sense adaptar-los 
a les condicions diverses dels territoris. 
Aquesta estandardització no sempre 
és efectiva i pot dificultar la gestió local 
tradicional. Caldria una aproximació més 
flexible i respectuosa amb la realitat de 
cada regió, que doni més marge als actors 
locals per definir les seves estratègies. En 
aquest sentit, és clau aplicar el principi 

de subsidiarietat: que els estats puguin 
decidir com assolir els objectius europeus 
segons les seves condicions.

Les mesures actuals tenen prou en 
compte la diversitat regional i el rol 
local?
Actualment, hi ha fins a 87 regulacions 
europees que afecten els boscos, però 
no hi ha una direcció específica dins la CE 
dedicada exclusivament als boscos i la 
silvicultura. Això complica la coordinació i 
l’eficiència de les polítiques. Les noves 
regulacions com l’EUDR, la RED III o la 
Llei de restauració de la natura sovint 
afegeixen càrregues burocràtiques als 
gestors forestals locals. Més que una 
regulació excessiva, caldria confiar en els 
gestors que treballen sobre el terreny, tot 
donant-los eines i suport per assolir els 
objectius comuns.

Gestionar els boscos de manera 
sostenible vol dir tenir en compte totes les 
seves funcions: ambientals, econòmiques, 
socials i culturals. Cal personal qualificat i 
treballar en equip per trobar l’equilibri entre 
els diferents interessos. L’ACM, a través 
de la FMIT i ELFOCAT col·laborem per a 
que la gestió dels boscos públics sigui 
completa i adaptada a les necessitats de 
les persones i del territori.

Entrevista a Christof Bartsch, president de la Federació europea d’associacions de municipis 
forestals (FECOF) 
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Informació i contacte
93 496 16 16 - Ext. 248
centraldecompres@acm.cat
www.acm.cat/compres

Properes renovacions d’Acord marc previstes per 
la Central de Compres

Acord marc de maquinària tècnica 

Nombre d’entitats usuàries: 391

Estat actual: Aquest mes de maig ha finalitzat la vi-
gència del darrer lot de l’Acord marc de Maquinària 
tècnica. Actualment s’estan avaluant les ofertes 
presentades per les empreses adjudicatàries i 
s’espera poder tenir el nou acord marc a disposició 
dels ens locals cap a finals del tercer trimestre del 
2025.

Novetats: Es vol destacar presència d’una major 
oferta d’equips híbrids i elèctrics i la incorporació 
de “deixalleries mòbils” i “illes emergents” per do-
nar una solució complementaria a la recollida de 
residus dels municipis més petits i dels centres his-
tòrics dels més grans.

Durant aquest segon trimestre s’han iniciat les licitacions 
d’un conjunt important d’acords marc que esperem que es-
tiguin a disposició dels ens locals durant el tercer i quart 
trimestre de 2025. 

Amb la renovació s’aprofita per incorporar aquelles millores 
detectades en l’execució dels acords marc i per afegir no-
ves prestacions que en l’entorn de l’objecte del contracte es 
considerin adequades.

Acord marc d’uniformitat
Nombre d’entitats usuàries: 172

Estat actual: En vigència fins al passat mes de 
novembre. Actualment s’estan avaluant les ofertes 
presentades per les empreses i s’espera poder te-
nir el nou acord marc el quart trimestre del 2025.

Novetats: Destaca la incorporació d’equips de 
control policial com els cinemòmetres, sonòme-
tres, etilòmetres i test de drogues que han facilitar 
l’adquisició dels equips i els seus complements.

Acord marc d’equips Informàtics

Nombre d’entitats usuàries: 397

Estat actual: En vigència fins al passat gener. 
Actualment està obert el període de presentació 
d’ofertes. Es preveu tenir el nou acord marc el quart 
trimestre del 2025.

Novetats: S’han actualitzat les característiques 
tècniques dels equips i s’han incorporat els béns 
i serveis següents: punts d’accés wifi, control ho-
rari, servei d’emmagatzematge al núvol, servei de 
manteniment dels equips informàtics, servei de 
creació i manteniment de webs i servei de ciber-
seguretat. L’objectiu és ajudar en la millora de la 
seguretat informàtica i oferir serveis que facilitin 
la gestió interna i millorin la presència a la xarxa.

Acord marc de videoactes
Nombre d’entitats usuàries: 183

Estat actual: Finalitza aquest mes de juny i ac-
tualment està obert el període de presentació 
d’ofertes. Es preveu tenir el nou acord marc a dis-
posició dels ens locals finalitzant el tercer trimes-
tre del 2025.

Novetats: Actualització de  les característiques 
tècniques dels equips. Incorporació d’un nou lot 
per donar una solució integral als municipis petits 
a un preu accessible mantenint les prestacions 
mínimes necessàries. 

Acord marc de manteniment 
d’aparells elevadors

Nombre d’entitats usuàries: 484

Estat actual: Finalitza el mes de setembre. Actual-
ment està obert el període de presentació d’ofertes. 
Es preveu tenir el nou acord marc durant el quart 
trimestre de 2025.

Novetats: L’estructura de l’acord marc de man-
teniment d’ascensors es manté havent també in-
corporat la nova normativa aplicable i únicament 
s’han definit prestacions que s’havien trobat a fal-
tar per alguns casos específics: muntacàrregues 
de major pes i muntaplats per menjadors de resi-
dències i escoles. 
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 Com puc rebre el butlletí electrònic?
 Envia un mail a comunicació@acm.cat    

    indicant l’assumpte Butlletí electrònic

Estar al dia de 
l’actualitat del 
món municipalista

Rebre tota l’oferta 
formativa de 
cursos, jornades
i postgraus

Rebre 
informació 
d’interès
 local

3 raons
per rebre el butlletí 
electrònic de l’ACM

BONES PRÀCTIQUES

Comencen les obres de 
construcció a Gurb d‘un 
centre pioner d‘energies 
renovables 

Inicien una campanya 
a Tàrrega per reduir 
les bosses de deixalles 
abandonades al carrer

Les obres de construcció d’un centre pioner d’energies reno-
vables a Gurb (Osona) ja han començat a agafar forma amb 
el moviments de terres. Batejat amb el nom de PRIMA, serà 
una plataforma d’experimentació per a l’impuls a la transició 
energètica i comptarà amb sis plantes pilot per fer proves en 
l’àmbit d’investigació i l’empresarial. 

La nova plataforma inclourà sis plantes pilot d’escala industrial 
centrades en la descarbonització, l’electrificació i l’eficiència 
energètica, amb àmbits com l’hidrogen, la mobilitat sosteni-
ble, la bioenergia, la rehabilitació energètica d’edificis, la di-
gitalització de xarxes i l’emmagatzematge d’energia. L’edifici 
serà autosuficient energèticament, es construirà amb mate-
rials de baixa petjada de carboni i la seva posada en ser-
vei està prevista per al primer trimestre del 2027, amb l’inici 
d’obres a la tardor i una durada estimada de 14 mesos més 
el període de posada en marxa de les plantes.

L’Ajuntament de Tàrrega i el Consell Comarcal de l’Urgell 
han iniciat una campanya conjunta per reduir el nombre 
de bosses de deixalles abandonades que hi ha al carrer. 
El passat mes de novembre la capital urgellenca va ins-
taurar el nou sistema de recollida del porta a porta amb 
resultats molt positius, però encara hi ha ciutadans que no 
l’utilitzen i deixen les escombraries directament al carrer, 
fet que provoca problemes d’incivisme i salubritat a la via 
pública. 

Davant d’això, les dues administracions han emès una 
carta a tots els domicilis que encara no han participat en 
el nou sistema de recollida, fet que s’ha pogut registrar 
gràcies al sistema de xips dels cubells. A partir del 2026, 
es penalitzarà qui no utilitzi aquest sistema.

Personal buida contenidors de recollida. Foto: ACN

Acció climàtica

El terreny amb una màquina de fons.
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BONES PRÀCTIQUES

Palafrugell inicia una prova 
pilot de préstec gratuït 
de carrets de la compra 
per afavorir el comerç de 
proximitat
L’Ajuntament de Palafrugell posa en marxa la prova pilot 
del projecte Carring, a través del que ofereix un servei gra-
tuït de préstec de carrets de la compra. Segons ha explicat 
el regidor de Comerç, Sergi Luis, l’objectiu de la iniciativa 
és “afavorir el comerç de proximitat i fomentar la sostenibi-
litat al municipi, reduint l’ús del vehicle privat”. De moment, 
s’ha instal·lat un primer mòdul amb vuit carretons al carrer 
Pi i Margall, davant l’entrada del Mercat de la Carn. La 
gestió del servei es fa a través d’una aplicació mòbil, que 
permet alliberar i retornar els carretons. Els préstecs són 
d’un màxim de quatre hores i estan pensats per comprar 
al mercat i als comerços del nucli urbà.

Qualitat de vida

Els dos promotors de la ruta: Tonli Llagostera i Evelí Adam

Prosperitat

Una ruta amb escultures 
entre Campdevànol i 
Gombrèn fusiona art i 
mitologia popular del Pirineu
Campdevànol i Gombrèn, al Ripollès, comptaran amb una 
ruta que fusiona art i mitologia popular del Pirineu. Ressegueix 
l’antic camí ral i es pot fer caminant o en bicicleta. El projecte 
parteix del desig de l’artista Evelí Adam de “retornar les peces 
a la natura” i ha comptat amb l’ajuda de l’antropòleg cultural 
Toni Llagostera, que ha contextualitzat les obres. El projecte 
donarà a conèixer el patrimoni cultural i natural de la zona 

Gironella activa 18 
armariets intel·ligents 
perquè el comerç local hi 
deixi comandes i els clients
Gironella ha posat en marxa dues illes d’armariets 
intel·ligents, una a l’avinguda Catalunya i l’altra a Cal Bas-
sacs, amb l’objectiu de facilitar les compres al comerç 
local. Cada illa compta amb nou armariets refrigerats on 
els comerciants poden deixar les comandes perquè els 
clients les recullin en un màxim de 72 hores mitjançant un 
codi o QR, després d’haver pagat prèviament. Aquesta 
iniciativa, impulsada per l’Ajuntament amb el suport de la 
Diputació de Barcelona i finançada en part amb fons Next 
Generation, busca conciliar els horaris dels comerços 
amb els dels clients i promoure el consum de proximitat. 
Tant l’alcalde, David Font, com la presidenta dels boti-
guers, Nuri Masforroll, han valorat positivament la mesura, 
destacant-ne la utilitat per al petit comerç.

Foto: Aquí Berguedà

El servei gratuït de préstec de carretons que ha posat en marxa 
l’ajuntament.




